
Szegeden kezdtem a pályámat, így rögtön bele
is kerültem a szabadtéri produkciókba. Mûsorra
tûzték 1959-ben a moszkvai balett elôadásában
A notre-dame-i toronyôrt. A szabadtérin sokáig
jellemzô volt, hogy a dóm kapurészénél állt egy
nagy, a templom építészeti vonalait követô
díszletbejárat. Erre az elôadásra a Notre-Dame
kapuját festettük meg rengeteg kis szobrocská-
val (csapatunkban a 80 éves Schwarczer Géza
díszletfestôvel, akitôl sok érdekességet hallhat-
tunk). Az elsô díszletes fôpróba délután 6-kor
kezdôdött, ám 6.15-kor jött egy óriási vihar, és
a teljes díszletet, úgy, ahogy volt, rádöntötte a
balettosokra, akik ijedtükben leugráltak a zene-
kari árokba, a díszletek meg szétszakadoztak…
Nekünk ez már nem volt munkaidô, így hát az
igazgatóságnak össze kellett szednie minket, hi-
szen szükség volt a díszletre. Még a rendôrség-
nek is kiadták, hogy ha felismerik a színházi
munkásokat, hozzák be ôket. De mivel szovjet
együttesrôl volt szó, kicsit eltúlozták a védelmet,
nyomozók járkáltak a környezô utcákon, s hiába
igyekeztünk, hogy az összetört díszleteket kija-
vítsuk, csak nehezen jutottunk be… A nagy fe-
lületû vászonfalakba belekapott a szél, zuhanás
közben valaminek nekiesve beszakadoztak.

A vásznat hátulról új vásznakkal ragasztva javí-
tották ki, mi, festôk meg elöl festettük újra,
egész éjjel dolgoztunk. Gyorsan kellett halad-
nunk azért is, mert kint voltunk, szabadtéren,
minden vizes volt, s arra sem volt már idô, hogy
rendesen megszáradjanak… 

Azért elkészültek idôben? 

Persze, de tényleg nagy kihívás volt… A magyar
díszletkultúrában jellemzôen sokszor nekünk
kellett kitalálni, milyen anyagokkal dolgozzunk,
mert nálunk nem volt olyan üzem, mint amivel
a németeknél vagy 30 évvel késôbb találkoz-
tam: egy hamburgi cég például a díszletek
anyagait, festékeket, ecseteket, szerszámokat
forgalmazta. Ott mások – vegyészek, techniku-
sok – találták ki, mivel lehet a színpadon jól és
gyorsan dolgozni. Én a szegedi nyomdában, a
könyvkötôknél találkoztam például olyan
anyaggal, amelyik gyorsan köt: a latex egy alko-
holos nyersgumi, amit ha fölkentem, pillanatok
alatt meg is száradt. Itt használtuk elôször. 

A régi ,,trükkökbôl” van még, amit ma
is használnak?

A magyar szcenikába nem tudott, és szerintem
ma se nagyon tud külföldrôl sok minden beszi-
várogni, mert drága… Amikor Szegedre kerül-
tem, 1957-ben, még enyvvel csináltunk min-
dent. Enyves festékekkel dolgoztunk, aminek
nagy hátránya a kellemetlen illatán túl, hogy
vízre az enyves ragasztások, felületek megda-
gadnak. Amikor tájra mentünk, nagy baj volt,
ha pl. a szállítókocsin megázott valami, mert ab-
ban a pillanatban a festék is megindult rajta,
meg a ragasztások is. A szobrok esetében régen
megcsinálták lécekbôl az alak tartómotívumait,
majd papírral kasírozták: tehát az enyvben eláz-
tatott papírokból „építgettünk”. Ezt oldotta
meg a nikecell, késôbb abból faragtuk a szobro-
kat. 

Késôbb Miskolcra került, biztosan akad-
tak ott is megoldásra váró helyzetek…

Például a Most mind együtt címû darab egy
pincehelyiségben próbáló amatôr fúvószene-
karról szólt. A színészek csak imitálták, hogy ját-
szanak, helyettük a zenekar a színpad hátsó ré-
szében, a díszletfal mögött szólt. Szlávik István
volt a tervezô. Csiszár Imre, a rendezô bejött
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Régen volt,
hogy is volt?
Kihívások a díszletfestô
életében

a díszletfestésben vannak egyszerû dol-
gok, de amikor artisztikus vagy mûvészi
igénnyel kell valamit megcsinálni, az
mindig kihívás – vallja veres attila, aki
pályafutásának több mint fél évszázada
alatt igen sok rendkívüli, izgalmas fel-
adattal találkozott. kértük, ezekrôl me-
séljen.
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hozzám: Meg kellene oldani, hogy a szuterén-
helyiségben nyers, lemeszelt téglafal legyen,
amin a zenekarnak át kell látnia anélkül, hogy a
közönség látná ôket. Az egész díszletet tüllfalból
csináltunk. Régi technikai dolog, hogy ha tüllre
festesz valamit, akkor, ha elölrôl világítod meg,
az látszik, ha mögötte világítasz, átlátszik. Ebbôl
kiindulva törtem a fejem, mert ha csak megfes-
tettem volna téglásra a tüllt, az nem lett volna
anyagszerû. Azt találtam ki, hogy nikecellbôl
vágtuk ki a téglákat, és néhol kihagyva ragasz-
tottuk fel azokat, a kihagyásokra pedig festettük
a téglamotívumot. A közönség nem tudta el-
képzelni, miért szól olyan jól a Blaskó Péter ve-
zényelte kamuzenekar.

Melyek voltak a legmonumentálisabb
kihívások? 

A Peer Gyntben 5 méter magas volt a szfinx,
amin játszott a színész is. Nikecellbôl készült: azt
tömbökben lehet venni, s keresztvágó fûrésszel
kellett megindítani. Külön kifaragtam a fejét, a
lábakat, a többit pedig a szögletes anyagokból
is össze lehetett rakni. Mobilnak kellett lennie,
szétszedhetônek… A Don Juanban megint ilyen
félig-meddig épített, nagyméretû szobrot kel-
lett készítenem, az még engem is meglepett a
végén... Pontosan nem tudtam, hogy a rende-
zô Csiszár Imre mit akar vele csinálni. Három
méter magas páncélos vitéz volt, integetett a fe-
jével, és egy pajzsot fogott maga elé. Ez a pajzs
tulajdonképpen a díszletraktár nagy vasajtaja
volt –, s kijött belôle egy kisgyerek…
A Beke Sándor rendezte Lorenzaccióban pe-

dig Bosch festményeibôl kellett összeállítani egy
nagy hátteret. Kassáról jött a tervezô, Ján Ha-
nák, aki fénymásolt képeken adta meg a fômo-

tívumot. Egy kalapos figurát kellett kiemelni, ki-
csit plasztikus hatással. 18 méter széles, hatal-
mas háttér volt gótikus díszletelemekkel, a
mûteremben nem fért el, az csak 12 métert en-
gedett. Nagy fegyelmet igényelt, fôképpen a
kollégáktól, mert ha nem úgy szedte fel a kárpi-
tos, vagy nem úgy feszítette vissza, a végered-
mény esetleg „elcsámpulhatott”. 

Melyik volt a legkedvesebb feladat?

Az 1983-as Rómeó és Júlia. A rendezô, Szikora
János találta ki a díszletet, de én voltam a lát-
ványtervezô az elképzelései alapján. A nagy, fes-
tett reneszánsz panorámaháttérhez Giotto-fest-
ményeket nézegettem, de magam terveztem,
és festettem meg. 

De nem csak díszleteket kellett feste-
nie…

A Mózesben kellett egy aranyborjú, hát kifarag-
tam, mire azt kérdezte Csiszár: No, és hogy fog-
juk ezt összetörni? Mondom: Nem szóltál, hogy
össze kell törni… Hát nem ismered a Bibliát,
nem tudod, hogy Mózes összetöri? Na, erre fel-
daraboltuk a borjút összeilleszthetô darabokra,
mert minden elôadásra nem lehetett újat csinál-
ni. Úgy raktuk össze, hogy könnyen leessen a fe-
je, a lábai letörjenek – vagy 15-20 részbôl állt,
ennyi kellett, hogy látványos legyen a jelenet.
Ám elôfordult, hogy amint vitte be a kellékes,
megbotlott egy kicsit, nekinyomta valaminek,
és szétesett a szobor. Ki kellett tehát találni,
hogy ennyire azért mégse legyen sérülékeny…
Ám máskor meg túl erôsen ragasztották össze, s
olyankor nagyon kellett dolgoznia Mózesnek,
hogy szétessen…

Munkásságát nyugodtan jellemezhetjük
a mûvészi jelzôvel – bár alkotásai nem
olyan szerencsések, mint mondjuk egy
festômûvésznek. Tényleg: maradt meg
valami, amit adandó alkalommal eset-
leg ki lehetne állítani? 

Maradhatott volna. A Csárdáskirálynôben, Szlá-
vik Pista díszletében pl. a miskolci nézôteret
hoztuk be az orfeumba: a páholyok kariatidáit
csináltuk meg. Azokat nem lehetett nikecellbôl
faragni. Lefotóztam a két ismétlôdô figurát,
agyagból megmintáztam, kiöntöttem a gipsz-
mintát, és lehetett sokszorosítani. Nagyon szé-
pek voltak, érdemes lett volna vigyázni rá – de
nem tették, sajnos tönkrementek. 

Mikita Gábor
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